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Komisi Rady HMP pro oblast národnostních menšin a integrace cizinců na území 
HMP 

Přítomni 

Mgr. Albert Kubišta – předseda komise,  Mgr. František Cipro, Božena Filová, Mgr. 
Halka Smolová Závorová, Mgr. Jindřich Exner, RNDr. Milan Pospíšil, Mgr. Jakub 
Štědroň, Ing. Igor Zolotarev, CSc., Mgr. Olga Mandová, Jelena Silajdžić , PaedDr. Lucie 
Sládková, Bc. Zdeněk Horváth, Mgr. Jana Hajná-tajemnice komise 
Hosté: Viktorie Králová, Mgr. Vladimír Skalský 

    
Omluveni Bc. Ondřej Pecha, kpt. PhDr. David Lisztvan 

Věc 
Zápis z jednání Komise Rady HMP pro oblast národnostních menšin a integrace 
cizinců na území HMP, které se konalo dne 8. října 2013 od 15:00 hodin v budově 
MHMP – Mariánské nám. 2, Praha 1, zasedací místnosti č. 135/1.patro 

Zpracoval Mgr. Jana Hajná  Počet stran 6 
 

 Datum 8.10.2013 
 
Předseda komise Mgr. Kubišta přivítal přítomné členy komise, zvláště pak nově jmenované členy (dle 
usnesení RHMP č. 1736 ze dne 1.10.2013) – Mgr. Olgu Mandovou (OS Sdružení Ukrajinců a příznivců 
Ukrajiny), Mgr. Halku Smolovou Závorovou  (SMS MHMP) a Mgr. Jindřicha Exnera (ZSP MHMP).  
Zahájil jednání Komise Rady HMP pro oblast národnostních menšin a integrace cizinců na území HMP 
(dále jen komise). Komise byla v počtu 12 přítomných členů ze 14 způsobilá se usnášet. 
 
1. Schválení programu jednání 
Přítomní členové komise schválili program jednání komise.  
Hlasování: pro 12 proti 0 
Dále schválili účast následujících hostů na jednání: 
Viktorie Králová (asistentka náměstka primátora Ing. Václava Novotného), Mgr. Vladimír Skalský ( OS 
Slovensko-český klub). 
Hlasování: pro 12 proti 0 
 
2.  Informace k projektu „Slovenský dom v Prahe“ 
Mgr. Skalský poděkoval za možnost informovat členy komise o projektu Slovenský dom v Prahe, který 
bude mít své místo na adrese Soukenická 3, Praha 1. V rámci projektu bude na uvedené adrese v rámci 
2 podlaží otevřen po rekonstrukci prostor pro možnost prezentace slovenské kultury a realizaci 
vzdělávacích aktivit. Jedná se o multifunkční sál s kapacitou 110 osob (včetně zázemí pro účinkující a 
hosty), ale i o prostor galerie (viz příloha zápisu). Provozovatelem bude OS Slovensko-český klub a 
nabídka využití prostor platí pro všechny slovenské spolky za symbolickou cenu (v souladu se 
smlouvou), ale i pro ostatní spolky národnostních menšin. Projekt vznikl na základě dlouholeté 
poptávky slovenských spolků o prostory, které by sloužily jako místo realizace programů slovenské 
menšiny.  Podobný projekt již funguje v Srbsku, Chorvatsku, Rumunsku, Maďarsku.  
Rekonstrukce byla zahájena díky politické podpoře a dohodě prezidentů republiky ČR (Miloše Zemana) 
a SR (Ivana Gašparoviče), bude hrazena stejným dílem ze strany ČR i SR.  Slovenská strana hradí svůj 
finanční podíl prostřednictvím grantového systému Úřadu pro Slováky žijící v zahraničí, který již projekt 
schválil.  
Otevření Slovenského domu v Prahe je plánováno na konci 1. pololetí r. 2014. 
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Ing. Zolotarev, CSc. poděkoval za informace a vznesl dotaz, zda Slovenský dom v Prahe má stejný 
charakter jako mají kulturní domy zastupující např. Rusko a Polsko, což je reprezentace států 
samotných v ČR nebo se jedná o zastoupení spolků slovenské národnostní menšiny – tato varianta však 
nabízí otázku, proč toto nebylo možné na úrovni Domu národnostních menšin o.p.s. (dále jen DNM 
o.p.s.).  
Příliš informací k projektu Slovenský dom v Prahe doposud nebylo podáno. 
Současně uvedl, že cca 20 slovenských spolků vzneslo písemné stanovisko, které vyjadřuje jejich 
nesouhlas ke způsobu vzniku a procesu vytváření Slovenského domu v Prahe. Dle názoru Ing. 
Zolotareva, CSc. mají některé slovenské spolky oprávněný pocit a obavy, že finanční prostředky 
vynaložené na Slovenský dom v Prahe mohou chybět pro podporu dalších aktivit národnostních menšin 
ze státního rozpočtu (ať již na kulturní či menšinové projekty). 
Závěrem doplnil, že jsou tedy i další názory k projektu Slovenský dom v Prahe (viz výše zmíněné 
písemné stanovisko slovenských spolků), které kladou závažné otázky.    
Mgr. Kubišta doplnil, že reakci Ing. Zolotareva, CSc. vnímá spíše jako reakci člena Rady vlády pro 
národnostní menšiny než jako předsedy Programové rady DNM o.p.s. Slovenský dom v Prahe je 
financován z rozpočtu státního – tedy ne pražského a vzniká na základě reciproční dohody hlav států. 
Hl. m. Praha má DNM o.p.s. a jak pochopil, tak Slovenský dom v Prahe není duplicitou k DNM o.p.s.  
Na základě uvedených informací, bere komise na vědomí informaci o vzniku Slovenského domu v Prahe 
(včetně informací k provozu a financování), ale více jí nepřísluší tuto záležitost projednávat, a to ani 
informace týkající se „pnutí“ mezi slovenskými spolky v Praze – toto není předmětem jednání pro 
komisi. 
Mgr. Skalský závěrem doplnil, že financování Slovenského domu v Prahe se nedotýká grantových řízení 
ve vztahu ke spolkům národnostních menšin. Instituce, jako je Slovenský institut, je zaměřena na české 
publikum, ale Slovenský dom v Prahe je zaměřen na příslušníky slovenské národnostní menšiny. 
J. Silajdžić vyjádřila poděkování a ocenila, že podobný projekt vznikl. 
Dr. Pospíšil sdělil, že v listopadu se uskuteční jednání Rady vlády pro národnostní menšiny a určitě je 
možné o projektu debatovat právě tam.  
 
Komise vzala na vědomí informace o vzniku Slovenského domu v Prahe. 
Hlasování: pro 12 proti 0 
 
3. Informace k nově schválenému Statutu Rady vlády pro národnostní menšiny  
Všichni členové komise obdrželi nově schválený Statut Rady vlády pro národnostní menšiny 
(usnesení vlády ze dne 3.7.2013 č. 530). 
Dr. Pospíšil informoval, že na posledním jednání vlády ČR předseda Rady vlády pro národnostní  
menšiny předložil materiál ke schválení nového Statutu Rady vlády pro národnostní menšiny a požádal 
o schválení.  Na základě schválení uvedeného materiálu mají Bělorusové a Vietnamci svého zástupce  
v Radě vlády pro národnostní menšiny. Za Bělorusi je členem rady Mgr. Kalita a za Vietnamce je členem 
Ing. Pham Huu Uyen. 
Mgr. Štědroň vznesl dotaz, zda je ještě nutné schválit novelu zákona o národnostních 
menšinách. 
Dr. Pospíšil uvedl, že pouze ve Statutu Rady vlády pro národnostní menšiny je uveden výčet 
národnostních menšin. 
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Mgr. Kubišta závěrem doplnil, že pro hl. m. Praha je důležitá ta skutečnost, že se skladba národnostních  
menšin v Praze rozšířila o 2 národnostní menšiny - Bělorusi a Vietnamce. Z hlediska historického se  
jedná o zlomový okamžik z toho důvodu, že se jedná o 2 národnostní menšiny, které zde nejsou  
historicky usídleny a považuje toto za poměrně zásadní přelom v politice národnostních menšin 
a cizinců. 
 
3. Informace ke grantovému řízení pro oblast národnostních menšin a integrace cizinců pro rok 

2014 („Celoměstské programy podpory aktivit národnostních menšin na území HMP pro rok 
2014“ a „Programy podpory aktivit integrace cizinců na území HMP pro rok 2014“). 

Členové komise obdrželi v tištěné podobě podmínky grantového řízení pro oblast národnostních  
menšin („Celoměstské programy podpory aktivit národnostních menšin na území HMP pro rok 2014“) a  
grantového řízení pro oblast integrace cizinců („Programy podpory aktivit integrace cizinců na  
území HMP pro rok 2014“). 
Mgr. Kubišta uvedl, že na potřeby obou grantových řízení pro rok 2014 je v návrhu rozpočtu částka 7  
cca mil. Kč (tj. včetně provozu DNM o.p.s.). Termín uzávěrky je stanoven na 4.11.2013. Požádal všechny 
členy komise, kteří mohou dále apelovat na další zúčastněné, aby žádosti o grant byly pokud možno  
formálně správně.  V současné době je snaha po sjednocení grantových pravidel v bodech, kde to jde.  
Není však možné podpořit projekty, které nesplňují formální požadavky. 
Mgr. Hajná doplnila, že program č. 1 grantového řízení pro oblast integrace cizinců bylo nově otevřeno 
pro MČ, a to na základě projednání na předchozím jednání komise. 
Dr. Pospíšil nabídl možnost zveřejnění grantového řízení na webových stránkách Rady vlády pro 
národnostní menšiny. 
Mgr. Kubišta poděkoval a připomenul, zda může být při tomto zveřejnění zdůrazněna informace, že se 
jedná pouze o projekty týkající se HMP. 
J. Silajdžić vznesla dotaz, kolik finančních prostředků z celkové částky na granty je určeno na oblast 
integrace cizinců a kolik na národnostní menšiny.  
Mgr. Kubišta a Mgr. Hajná uvedli, že částka není rozdělena v rámci obou oblastí. Větší podíl připadá na 
oblast národnostních menšin, a to z toho důvodu, že DNM o.p.s. je podporováno právě prostřednictvím 
grantového řízení. Integrační centrum Praha o.p.s. (dále jen ICP o.p.s.) naproti tomu dostává dotaci 
přímým usnesením mimo grantové řízení a oblast integrace cizinců je tedy pokryta i touto formou. 
J. Silajdžić upozornila, že je potřebná větší finanční částka na integraci cizinců, zvláště pokud se 
grantové řízení otevřelo také MČ. Dále uvedla, že by mělo hl. m. Praha provést analýzu, jak velké 
finanční prostředky vynakládají oproti Praze na oblast integrace cizinců jiná evropská města.  
Mgr. Exner upozornil, že na oblast integrace cizinců je možné žádat také v rámci grantového řízení pro 
oblast sociální – např. na sociální poradenství. 
Ing. Zolotarev, CSc. upozornil, že je podstatné také zkoumat dopad na cílovou skupinu (národnostní 
menšiny), zda podpořený projekt přinesl správný efekt. Toto se týká všech projektů bez ohledu na výši 
finanční podpory, ačkoliv navýšení rozpočtu je vždy dobré. 
Dr. Sládková uvedla, že je dobré kombinovat financování projektů. Evropské integrační granty 
spolufinancovat městskými granty.   
Mgr. Kubišta na závěr diskuse uvedl, že je třeba si uvědomit, že spektrum možností čerpání dotací 
z rozpočtu hl. m. Prahy pro oblast integrace cizinců je širší – např. právě v oblasti sociální.  
Analýzu týkající se porovnání financování oblasti integrace cizinců v jiných evropských městech není 
možné aktuálně provést, jelikož se jedná o velmi komplikovaný proces. 
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Komise vzala na vědomí informace ke grantovému řízení pro oblast národnostních menšin  
(„Celoměstské programy podpory aktivit národnostních menšin na území HMP pro rok 2014“) a  
oblast integrace cizinců („Programy podpory aktivit integrace cizinců na území HMP pro rok  
2014“) pro rok 2014. 
Hlasování: pro 12 proti 0 
 
4. Aktuální informace k  přípravě Koncepce politiky hl. m. Prahy ve vztahu k integraci cizinců 

(2014-2017) a k činnosti ICP o.p.s. 
Bc. Horváth informoval přítomné o průběhu přípravy Koncepce politiky hl. m. Prahy ve vztahu 
k integraci cizinců (2014-2017). V současné době jsou podrobně zpracovávány podklady k jednotlivým 
prioritám koncepce (komise schválila na svém předchozím jednání) a pokračuje dynamický proces 
přípravy materiálu. Do pátku 14.10.2013 budou připraveny výstupy jednotlivých pracovních skupin 
vztahující se k již zmíněným prioritám a budou následně postoupeny expertní skupině, která bude 
pokračovat v sjednocování materiálu tak, aby byl kompletován  celý materiál.  
Uvedl, že 19.11.2013 bude v rámci poradní platformy probíhat celodenní workshop v DNM o.p.s. (dle 
německého modelu), a to ve spolupráci s Multikulturním centrem Praha. Tento workshop bude 
zaměřen také na tvorbu koncepce. 
Dále informoval o probíhajících aktivitách ICP o.p.s. – proběhlo 30 kurzů českého jazyka pro dospělé 
(více než 450 osob) – kurzy jsou beznadějně plné, dále jsou realizovány kurzy pro žáky základních škol.  
Jednotlivé aktivity projektu zůstávají stejné. 
V tuto chvíli ICP o.p.s. připravuje navazující projekt na další rok, ve kterém by měla být rozšířena výuka 
českého jazyka. Navazující projekt by měl být v délce rok a 3 měsíce. Nově je zvažována možnost 
zařazení pozice kulturního mediátora pro další rok fungování projektu – pro pražské prostředí poměrně 
nová pozice (inspirace ze zahraniční praxe), jedná se o zaměstnance z řad cizineckých komunit, kteří 
pracují  s širokým spektrem klientů.  
 
Komise vzala na vědomí informace k činnosti ICP o.p.s. a přípravě Koncepce politiky hl. m. Prahy ve  
vztahu k integraci cizinců. 
Hlasování: pro 12 proti 0 
 
5. Aktuální informace k  přípravě Koncepce politiky hl. m. Prahy ve vztahu k národnostním 

menšinám (2014-2017) a k činnosti DNM o.p.s. 
Mgr. Štědroň uvedl, že na přelomu října a listopadu bude další setkání pracovní skupiny k přípravě 
aktualizované koncepce. Podkladem jednání bude materiál „Koncepce rozvoje DNM o.p.s.“, kterou 
Mgr. Štědroň připravil – jedná se o 10 priorit, z nichž se některé stanou součástí aktualizované 
koncepce. Jedná se např. o vzdělávací centrum a knihovnu DNM o.p.s. – aktuálně se katalogizuje 
knihovnický fond. Na přelomu roku 2013 a 2014 bude slavnostně knihovna otevřena. 
Součástí činnosti vzdělávacího centra DNM o.p.s. by měla být také nabídka vzdělávacích aktivit – 
přednášek pro školy, které by měly být realizovány ve spolupráci s jednotlivými lektory z řad 
národnostních menšin v DNM o.p.s. nebo přímo na školách. 
Dalším záměrem je vytvoření interaktivního webu, kde by byly k dispozici informace o jednotlivých 
národnostních menšinách. 
Poděkoval za spolupráci lidem a organizacím, které zapůjčují knihy pro jejich zařazení v rámci knihovny 
DNM o.p.s. Je to např. J. Silajdžić, Ing. Zolotarev, CSc. a řada dalších. 
Dalším zamýšleným krokem je převzetí knižního fondu jednotlivých národnostních menšin a jeho 
začlenění do knihovny DNM o.p.s. Teprve poté se bude jednat o skutečnou knihovnu národnostních 
menšin.  
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K činnosti DNM o.p.s.: 
Muzejní noc – počet návštěvníků vzrostl z loňských 190 na 350 návštěvníků, na příští rok je plánováno 
rozšíření programu vzhledem k projevenému zájmu účastníků akce. 
Setkání Mgr. Štědroně a Mgr. Hajné se zástupcem vietnamské menšiny, který je členem Rady vlády pro 
národnostní menšiny - pan Pham Huu Uyen, pro možnost navázání spolupráce. 
V současné době bude iniciováno stejné setkání i se zástupcem Bělorusů. Vietnamci a Bělorusové 
budou také přizváni na konferenci, která se uskuteční v rámci 13. Setkání národnostních menšin. 
Aktuálně je realizováno 12 přednášek pro střední školu v Ústí nad Labem (délka jedné přednášky 1,5 
hodiny). 
Rada pro rozhlasové a televizní vysílání vznesla písemný dotaz na DNM o.p.s., zda jsou národnostní 
menšiny spokojené se stavem vysílání ve vztahu k národnostním menšinám – výhrady, náměty, 
doporučení. Dne 7.10.2013 proběhlo osobní setkání Ing. Zolotareva, CSc. a Mgr. Štědroně s předsedou 
a dalšími představiteli Rady pro rozhlasové a televizní vysílání. Došlo k dohodě o zajištění dalšího 
postupu a vzájemné informovanosti. V současné době se programová skladba České televize rozšiřuje a 
je tedy možné získat větší prostor.  
Ing. Zolotarev, CSc. doplnil, že v již proběhlo začátkem září první jednání nové Programové rady DNM 
o.p.s.  - v rámci nových stanov. Na webových stránkách DNM o.p.s. jsou k dispozici informace o činnosti 
a složení Programové rady DNM o.p.s. 
Mgr. Smolová vznesla dotaz, jakým způsobem bude DNM o.p.s. financovat vzdělávací programy, jelikož 
školy většinou nemají finanční prostředky na zaplacení. 
Mgr. Štědroň odpověděl, že by tyto aktivity mohly být financovány z grantu na činnost DNM o.p.s. 
Seznámil přítomné se svou představou, že by vzdělávací aktivity – přednášková činnost, mohly být 
financovány tím způsobem, že by jednotlivé národnostní menšiny (sdružení) obdržely finanční částku 
určenou právě na uvedené aktivity. Primárně by byly přednášky určeny pro základní a střední školy.  
Každá přednáška by měla mít přesně dán svůj obsahový rámec, aby nabídka přednášek mohla být 
poskytnuta školám pro možnost výběru. 
Ing. Zolotarev, CSc. doplnil, že je dobré, pokud bude mít DNM o.p.s. možnost zafinancovat počáteční 
část tvorby přednášek – tj. příprava včetně audiovizuálních částí přednášky, bude to velmi významné 
pro zahájení takovýchto aktivit. 
Mgr. Štědroň závěrem uvedl, že důležitá bude rovněž součinnost s Magistrátem hl. m. Prahy a s radní 
pro oblast školství, s nimiž bude spolupráce uvedených vzdělávacích aktivit předem projednána. 
Mgr. Mandová doplnila, že by se ráda zúčastnila jednání na toto téma, jelikož díky své praxi (profesorka 
gymnázia) může přispět k tématu informacemi z praxe. 
 
Komise vzala na vědomí informace k činnosti DNM o.p.s. a přípravě aktualizované Koncepce politiky  
hl. m. Prahy ve vztahu k národnostním menšinám. 
Hlasování: pro 12 proti 0 
 
6. Příprava 13. Setkání národnostních menšin (konference a doprovodný program). 
Mgr. Hajná pozvala všechny přítomné dne 26.11.2013 na 13. Setkání národnostních menšin, v rámci 
kterého se koná konference (Clam –Gallasův palác) a následně kulturně-společenský večer (Rezidence 
primátora HMP).  
V letošním roce je spoluorganizátorem Etnologický ústav AV ČR a DNM o.p.s. 
Konference by měla být v letošním roce zaměřena na činnost krajanských spolků v zahraničí, dále i na 
odborné informace k oblasti národnostních menšin v ČR a Praze, současně by měly zaznít také referáty 
zástupců národnostních menšin (včetně zástupce Vietnamců a Bělorusů).   
Ing. Zolotarev, CSc. krátce informoval o diskusi k přípravám konference v rámci Programové rady DNM 
o.p.s. 
Mgr. Kubišta vyjádřil naději, že akce proběhne minimálně stejně úspěšně jako v roce předchozím. 
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8.  Různé 
Dr. Sládková informovala o nové adrese Mezinárodní organizaci pro migraci (IOM), kde organizace sídlí 
od 10.9.2013:  Argentinská 38, 170 00 Praha 7, tel. 233 37 01 60, e-mail: prague@iom.int 
 
 
Mgr. Kubišta poděkoval všem přítomným za spolupráci a ukončil jednání komise. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ověřil a schválil: Mgr. Albert Kubišta - předseda komise 
 


